
 

Vítám vás všechny u prvního čísla Ležákovin 

v tomto školním roce. Prázdniny rychle utekly, 

už je tu nový školní rok a s ním i noví prvňáčci 

„Rybičky“. Letos si připomínáme 100 let od 

vzniku Československa a právě o tomto tématu 

bude nové číslo Ležákovin. Doufáme, že se vám 

bude líbit.☺ 
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Dne 17. 9. proběhlo první focení 1. A, třídy Kristýny Burešové. 

 

Dne 18. 9. proběhlo divadelní představení „Ať žijí duchové“, kde úpravy 

z původní pohádky se chopila Dana Chaloupková a s nácvikem jí pomáhala paní 

vychovatelka Petra Svobodová. Představení bylo se sbírkou pro Centrum 

Paraple v MFC od 17 hod. 

 

Ve dnech 20. 9. a 21. 9. proběhl preventivní program Péče o zuby pro žáky 1. A, 

2. A, 3. A, 4. A, 5. A 

 

Dne 21. 9. byla „Soutěž v první pomoci“ pro vybrané žáky. 

 

Dne 27. 9. proběhla exkurze do České spořitelny v Hlinsku. 

 

Dne 27. 9. byl projekt Městské policie „Co smím a nesmím“ pro žáky třetí třídy.  

 

Dne 27. 9. se uskutečnila „Soutěž v odborných a praktických dovednostech 

VOŠ, OA, SOUT Chotěboř“ pro žáky 9. A. 

 

Dne 28. 9. byl Den české státnosti. Tento den je státní svátek a toto datum je 

zároveň svátkem sv. Václava. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Školní parlament podporuje zodpovědnost žáků, kteří se setkávají na pracovních 

schůzkách, kde se radí, co by mohli ve škole zlepšit. U nás na škole se 

setkáváme první čtvrtek v měsíci. Při významných oslavách České republiky se 

školní parlament zapojuje do příprav k různým událostem pod vedením paní 

učitelky Romany Pažitné. Školní parlament se stává vlastně prostředkem pro 

přenos informací mezi všemi třídami. 

 

 

Minulý školní rok parlament připravil spoustu oslav, například Halloween, kde 

se děti převlékaly za různé strašidelné kostýmy, jindy oslavu 700 let od narození 

Karla IV., svátek Svatého Patrika. Také jsme slavili Vánoce a Velikonoce. 

Letos budeme slavit 100. výročí vzniku Československa. 

 

 

       
Svatý Patrik 
 

 

 

 

 

 



 

Lípy republiky nebo též lípy svobody jsou dřeviny, které byly vysazeny na 

počest vzniku Československé republiky, ale i samostatné České republiky. 

Obecně jsou nazývány stromy republiky. Zároveň to jsou stromy, které připo-

mínají naši národní svobodu či demokracii. 

Lípy republiky jsou živými památníky a zároveň jedinečným symbolem připo-

mínající naše národní dějiny. Tyto pamětní stromy oslavují vznik našeho státu a 

podporují naši národní hrdost a svobodu. 

Výsadby stromů s poselstvím dokazují naši národní identitu a posilují sounáleži-

tost obyvatel s místem, kde žijí. 

Sázení stromů při význačných událostech má u nás dlouhou a silnou tradici. Ta 

má svůj základ ve zvykovosti lidí na úrovni sociálních a kulturních potřeb. 

 

Lípa – národní strom 

Řada zemí má své národní stromy. V České 

republice je národním stromem lípa. 

Můžeme ji nalézt na standartě prezidenta, 

státní pečeti, vojenských uniformách a 

bankovkách. 

Oficiálním národním symbolem se stala roku 1848.  

Lípa byla symbolem ochrany, pomoci a lásky pro svou vůni a půvabnou 

korunu. Lidé věřili, že dokáže odehnat zlé duchy a svou energií zbaví člověka 

chmurných myšlenek. V mytologii byla lípa zasvěcena bohyni lásky, v křesťan-

ství byla často spojována s Pannou Marií.  

Lípa je rozšířená po celém mírném pásu severní polokoule, kde se vyskytuje asi 

30 až 40 druhů. V České republice jsou původní jen dva druhy: lípa velkolistá 

(Tilia platyphyllos) a lípa malolistá neboli srdčitá (Tilia cordata). Lípa se doží-

vá stáří až 1 000 let. 
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Vznik Československa 

Dne 28. října budeme slavit velkou událost. A to 100. výročí od vzniku 

samostatného československého státu. Jak ale vůbec ČSR vznikla? 

 
 

Země patřily k nejmodernějším národům Rakousko – Uherska. Tomáš 

Garrigue Masaryk odešel roku 1914 do zahraničí, aby přesvědčoval 

představitele západních států o vytvoření samostatného československého státu. 

V Rusku, do kterého odcestoval Masaryk, mezitím docházelo k významným 

československým úspěchům.  

 

7. 11. 1917 došlo k nastolení bolševické vlády. Ministr zahraničí Otto Czernin 

Masarykovu zahraniční i českou politiku ostře kritizoval. Roku 1918 nově 

vznikl Národní výbor československý z téměř všech českých politických stran. 

18. 10. 1918 napsal T. G. Masaryk ve Washingtonské deklaraci zásady nového 

československého státu (zaručení svobody, plná práva ženám, ochrana menšin). 

Dne 28. 10. 1918 došlo v Praze k vyhlášení československé samostatnosti. 

Řízení veřejných záležitostí se ujal Národní výbor. T. G. Masaryk se stal 

prezidentem a Karel Kramář předsedou vlády. 

 

 



Výročí 25 let divadelního kroužku na Ležákovce 

V letošním školním roce slaví divadelní kroužek 25 let od svého vzniku, 

jelikož se v tomto roce také slaví 100 let od vzniku Československa, rozhodli se 

proto členové divadelního kroužku, že jako výroční vystoupené zahrají hru „Ať 

žijí duchové“. Tato akce se konala 18. září v Multifunkčním centru 

za přítomnosti hlineckého starosty Miroslava Krčila a hejtmana Pardubického 

kraje Martin Netolický. 

Úpravu původní pohádky si vzala na starost paní učitelka Dana 

Chaloupková a s nácvikem jí pomohla paní vychovatelka Petra Svobodová. 

Společně s divadelním kroužkem se na přípravě podílel pěvecký soubor Hlásek. 

A tím, že jeden z autorů, přesněji Zdeněk Svěrák, je spoluzakladatelem obecně 

prospěšné společnosti Centrum PARAPLE pomáhající lidem na vozíku po 

poranění míchy a jejím rodinám zvládnout těžkou životní situaci. Proto se na 

této akci uspořádala dobrovolná sbírka, ve které se vybralo celkem 16 018 Kč. 

Peníze, které se ve sbírce vybraly, věnovala Ležákovka Centru PARAPLE. 

Celou akcí provázeli moderátoři Martina Lukášová a David Bíško, kteří 

také působili v našem divadelním kroužku. Představení se mimo jiné zúčastnili 

zástupce Centra PARAPLE paní Hana Matoušů, hejtman pardubického kraje 

Martin Netolický a samozřejmě starosta města Hlinska Miroslav Krčil, který 

celé představení zaštiťoval, i někteří ředitelé a zástupci okolních škol. Každý 

z nich pronesl několik povzbuzujících vět k malým hercům a divákům. 

Pan ředitel Tomáš Louda byl rád, že mohl přede všemi přečíst pozdravný 

dopis od Zdeňka Svěráka, který se omluvil, že na vystoupení nemohl přijet. 

Zároveň svým typickým a krásným humorem pobavil a povzbudil malé herce 

v jejich práci, aby si vždy užívali vystoupení bez trémy a vše okolo toho 

spojené. S přáním úspěšného vystoupení se připojil i Jaroslav Uhlíř se svou 

ženou. 

Celý večer zakončil obrovský potlesk a tradiční píseň, kterou si všichni 

zároveň připomněli vznik Československa, také od dvojice Svěrák, Uhlíř – 

Chválím tě Země má, a oblíbenou písní T G. Masaryka – Ach synku, synku. 



        

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

Devátá třída je pro každého člověka zlomem v jeho životě. 

Podíváme se tedy, co IX. A dosud v tomto ročníku od 

začátku prázdnin zažila a co ji v nejbližších týdnech čeká.  

 Z nás deváťáků se stali patroni, to znamená, že se 

budeme starat o nynější prvňáčky - Rybičky. Třetí den, co 

jsme byli ve škole, jsme se šli poprvé seznámit s prvňáčky. 

Bylo hezké vidět, jak se do té školy těší. Čekalo nás tedy 

ukázat jim, kde stráví devět někteří deset let svého života. Nejdříve jsme se společně vyfotili 

ve vestibulu a poté jim ukázali celou školu. Začali jsme novými skříňkami, pokračovali přes 

pingpongové stoly, ukázali jsme jim učebny a naši třídu. Snad jim to těšení vydrží.  

  

 

Ve spolupráci s Fokusem jsme jeli 19. září na exkurzi, na 

kozí farmu do Prosetína, tam i zpět jsme jeli vlakem. Na farmě 

jsme se dozvěděli, jak se takový kozí sýr vlastně vytváří, a sami 

jsme si sýr zkoušeli vytvořit. V průběhu 

jsme se podívali i za kozami, ovcemi, 

psy, které tam paní měla. Ochutnali 

syrovátku, domácí sýry a dobrou zmrzlinu z kozího mléka. Svůj 

vytvořený sýr jsme si mohli odnést domů a ještě si zakoupit nějaký 

ten sýr. Tato exkurze se některým z nás hodila, neboť ten den 

začínaly první taneční. 

  

 

Každý rok si mohou žáci devátých tříd zakoupit tričko nebo mikinu s nějakým 

potiskem a jmény celé třídy. Nechte se překvapit co si IX. A vybrala? 

  

 

          

     

 ?    

 

Jak už jsem říkala, devátá třída je pro člověka 

důležitá, protože se musí rozhodnout, kam se bude hlásit na střední školu. V tom nám však 

pomůže“ Burza škol“, která se bude konat 7. 11. na ZŠ Ležáků.       



 
 

V této pravidelné rubrice bych vás chtěla seznamovat s tím, co je u nás ve 

třídě nového a jak si užíváme poslední rok spolu na základní škole. 

 V září nám začal patronát nad prvňáčky. Každý prvňáček si vybral deváťáka a pak 

jsme si šli všichni společně prohlédnout školu a ukázali jsme prvňáčků, kde máme 

třídu, aby za námi mohli přijít. 

 O přestávkách chodíme za prvňáčky a pomáháme jim se připravit na hodiny 

a popovídat si s nimi. 

 Začaly nám taneční, takže ve třídě řešíme, co si kdo bere za šaty a podobné věci s tím 

spojené. 

 Vybíráme potisky na mikiny, co budeme mít vepředu, vzadu, jaká jména si tam dáme, 

a vypadá to, že už máme vybráno. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

     



 

 

Psí sporty 
Jestli chcete sportovat, ale kvůli pejskovi na to nemáte 

čas, sportujte s ním, např. běhejte agility nebo si 

připravujte vystoupení na dogdancingu nebo mu házejte 

frisbie. 

 

Tyto sporty pejsky baví a jsou pro ně velmi zdravé. 

Pejskovi prospěje i obyčejně se proběhnout po louce. 

Další sport, který s pejskem můžete dělat je coursing. 

Tento sport spočívá na principu lovení (psi běhají za 

igelitovým střapcem taženým na navijáku). Tento sport 

je určen pro všechny psy, kteří rádi běhají. Podobné psí 

sporty jsou obrany (pro obranářské psy), první pomoc 

(pejsci se učí první pomoc - pro ovčácká plemena). 

Všechny tyto sporty jsou super, určitě je vyzkoušejte. 

 
 

 

 

Rakoušová Kateřina 

Trochová Izabela 

Duchečková Nikol 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Co je to 

Parkour? 

Parkour je umění pohybu překonávání překážek. Při něm jsou využívány přirozené pohyby 

jako běh, skákání a lezení, pomocí kterých se co nejefektivněji a nejrychleji dostává člověk z 

místa na místo. 

Parkour je nesoutěžní sport. Při tréninku se snažíme překonat sami sebe, svůj strach a své 

nedostatky a neustále se zlepšovat, nikoliv soupeřit s ostatními. Parkour není sportem 

extrémním, jak je občas prezentován v médiích. Extrémní je pouze v případě, že hazardujete 

se svým životem a děláte něco, co neumíte a nechápete. 

V mnohých aspektech se Parkour podobá bojovým uměním. Když se mu člověk věnuje 

naplno a správně, jde v podstatě o životní cestu a filozofii. Neustále překonáváme překážky, 

ať už psychické či fyzické. 

Smyslem tréninku je ovládnout lépe své tělo jako celek. Nemá smysl se učit jen jednotlivé 

techniky odděleně, ale spíše průběžně zdokonalovat svůj pohyb. Cílem je být silnější, 

abychom byli užitečnější jak v běžném životě, tak případných extrémních situacích, které 

mohou nastat i v moderním světě. 

 

Poznámka: Parkour založil David Belle 

 


